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D et bliver stort. KOM-
BITs markedsdi-
rektør og Aula-an-
svarlige Poul Ditlev 
Christensen har 
svært ved at se, at 

det kan blive større. Omkring to mil-
lioner brugere skal på skolernes nye 
kommunikationsplatform Aula i uge 
43, lige efter efterårsferien.
– Det er jo vildt mange brugere. Det 
er lærere, det er pædagoger, det er 
forældre, det er elever, det er admini-
strativt personale, det er på rådhuset, 

skolechefer og politikere. Der er så 
mange brugere, der alle har holdnin-
ger til det her, men det er jo også det, 
der gør det spændende at arbejde 
med, siger Poul Ditlev Christensen.
KOMBIT har forsøgt at få alle med 
ombord.
– Hvordan får man Danmarks Læ-
rerforening, Skole og Forældre og 
elever til at tale den sammen dags-
orden? Vi har faktisk talt med rigtig 
mange interesseorganisationer i 
lang tid. Vi har kun én interesse, og 
det er at lave et fedt system for dem 

DJÆVLEN LIGGER I 
IMPLEMENTERINGEN
Efter efterårsferien er det D-dag for 
skolernes nye kommunikationskanal 
Aula. Det er blevet kaldt det største 
kommunale it-projekt målt på antallet 
af brugere. De ansvarlige i kom-
munernes it-fællesskab KOMBIT er 
sikre på, at de har et system, der vir-
ker, men som i alle store it-projekter 
ligger djævlen i implementeringen.

tekst THOMAS KOKHOLM

KOMBITs Aula-ansvarlige 
Poul Ditlev Christensen er 
spændt på uge 43. Han er 

sikker på, at Aula virker, 
men at der nok skal kom-

me bump på vejen.
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alle. Der kan være forskellige dagsor-
dener, men vi fik dem hurtigt ind og 
tale om, hvad god kommunikation er. 
Det kunne alle blive enige om, og det 
har været omdrejningspunktet, siger 
Poul Ditlev Christensen.

Djævlen
KOMBIT har især haft fokus på bru-
gervenlighed og it-sikkerhed. Kom-
munernes it-fællesskab har lavet 
udbuddet og it-virksomheden Net-
company leverer.
Selvom de i KOMBIT er ret sikre på, 
at de har et system, der virker, så 
stiger spændingen, for djævlen lig-
ger i implementeringen. Poul Ditlev 
Christensen er ikke i tvivl om, at der 
bliver bump på vejen.
– I projekter af den her kaliber er ti 
procent it og 90 procent implemen-
tering. Selvom systemet virker, så er 
der nogle grupper, der kommer til at 
føle, at det kan være hårdt at komme 
i gang. Forældre oplever det nok 
umiddelbart lettere. De får nogle in-
formationer, og det er fint. De, der er 
hårdest udsat, er dem, der skal føde 
informationer ind i systemet. Det 
er primært lærerne og også admini-
strativt personale. Implementerin-
gen bliver hårdest for dem, der har 
Aula som dagligt arbejdsredskab, 
siger Poul Ditlev Christensen.

Et trygt rum
Der bliver ofte refereret til Aula som 
det nye Skoleintra. Det er kun rigtigt 
i den forstand, at Aula erstatter Sko-
leintra som kommunikationsplat-
form. Men i KOMBIT er man ikke 
helt glad for den sammenligning, for 
den skaber forkerte forventninger. 
Aula er noget andet, og med tiden 
kommer der flere funktioner på.
– Skoleintra er fra en anden tid. Der 
sad to lærere nede i en kælder og 
sagde, vi har brug for noget kom-
munikation. Det er al ære værd, og 
det er godt tænkt. Men dengang var 
der mindre fokus på datasikkerhed 
og persondatalov i forbindelse med 
børnenes data. Det var inden GDPR, 
siger Poul Ditlev Christensen.
Og netop beskyttelse af personfølsom 
data i forhold til de nye regler har væ-
ret det helt grundlæggende fokus for 
KOMBIT i udviklingen af Aula. 

– Vi skulle have et nyt system, der 
levede op til de nye GDPR-regler, og 
understøttede lærernes arbejde med 
reglerne.  Sikkerhed er noget af det 
vigtigste, når det handler om vores 
børn. Det rum, vi nu kalder Aula, det 
skal være et trygt sted. Her er det 
kun dem, der må, der har adgang til 
personfølsomme data. Det oplever 
forældrene hurtigt, fordi de skal give 
samtykke. Lærere og administrativt 
personale kommer til at mærke, at 
de skal arbejde på en hel anden måde 
i forhold til GDPR, siger Poul Ditlev 
Christensen.

10 vil ikke være med
På nuværende tidspunkt er der 10 
kommuner, der har valgt ikke at gå 
på Aula i uge 43. Syv af dem går på 
inden årsskiftet.
– Det er der forskellige grunde til. 
Man kan måske sige, at der er to ka-
tegorier. Den ene er de kommuner, 
der ikke rigtig føler, de er klar af for-
skellige grunde. Den anden kategori 
er dem, der synes, der er nogle tekni-
ske funktioner, som de ved kommer 
senere, og så vil man vente på det, 
siger Poul Ditlev Christensen.
En af dem er Køge Kommune. Her 
henviser skolechefen blandt andet 
til, at der er nogle meget indviklede 
arbejdsgange, når såkaldte sikre filer 
skal gemmes, ligesom der er et uløst 
problem omkring adgang til Aula for 
personale på de opholdssteder og 
specialtilbud, hvor der bor elever.
– For nogle kommuner handler det 
måske lidt om ærgrelse. Nu troede 
man lige, man fik alle de fede mulig-
heder med det samme. Det at flere 
instanser har adgang, det er nyt. Det 
er et nyt univers. Der er en lidt bøvlet 
arbejdsgang med hensyn til sikker 
fildeling, som vi er bevidste om. Der 
kommer en opdatering  til november, 
hvor der bliver taget hånd om det. 
Men igen handler det om personføl-
somme oplysninger, siger Poul Ditlev 
Christensen.
En del af Aula-kritikken har gået på, 
at systemet ikke er færdigt, og at der 
i virkeligheden er tale om en slags 
betaversion.
– Nej det er ikke en betaversion. Vi 
har et system, der har kørt i lang tid 
og er blevet testet på 24 skoler og i 12 

kommuner. Vi har fået masser af læ-
ring derfra og justeret efter det. Nu 
kommer der en første version, og så 
udvikler vi derfra, siger Poul Ditlev 
Christensen.

Ikke et stjernekrigsprojekt
Det helt efter bogen, at der først 
kommer en enkel version af syste-
met, som så udbygges.
– Det er sådan, man gør, med mo-
derne it-projekter. Nu får vi endnu 
mere brugererfaringer og finder ud 
af, hvad der fungerer bedst, og så ju-
sterer vi. Der er blevet lavet mange 
stjernekrigsprojekter, der aldrig 
kom ud, fordi de var tænkt for store 
fra start. Vi har et system, der fun-
gerer, siger Poul Ditlev Christensen.
Her kunne man nævne SKATs 
skrottede inddrivelsessystem EFI. 
Der kommer flere funktioner til 
Aula med tiden. Rækkefølgen vil i 
høj grad være brugerdefineret.
– Aula skal i større grad favne de ar-
bejdsredskaber, der ligger omkring 
skolen. Det er ting som elevfravær, 
lærerfravær, vikardækning og så 
videre. Aula skal også understøtte 
adgang til læringsplatforme. Nu 
kommer vi ud med første version, og 
så udvikler vi derfra. Der er en plan 
for flere funktioner, og så inddra-
ger vi brugerne i, hvad vil vi have på 
først, siger Paul Ditlev Christensen. 
• tkn@kl.dk

HVORFOR BLEV AULA UDSKUDT?
Der eksisterer en forestilling om, at Aula er blevet udskudt 
tre gange. Det er ifølge Poul Ditlev Christensen en myte.
– Den stammer måske fra, at forligskredsen i Folketin-
get bag Aula i første omgang ønskede systemet klar et år 
tidligere. Men da vi fik opgaven i KOMBIT, sagde vi, at det 
tidligst kunne blive 1. august 2019. Det var det, vi skrev 
kontrakt på. Nu har vi udsat til uge 43, fordi vi fik nogle til-
bagemeldinger fra pilotskolerne, som vi ville rette til, inden 
alle gik på. Det er den eneste udsættelse.
Ville det være bedre at vente til næste skoleår frem for  
at begynde midt i et skoleår?
– Det ville være paradoksalt at udskyde det ti måneder 
mere, når vi har et it-system klart, der efterlever personda-
taloven. Kommunerne har lagt et stort stykke arbejde i at 
gøre sig klar til Aula, som ville være spildt, hvis vi udskød 
yderligere. Den nuværende udsættelse har været kritiseret 
for at være dårlig for de kommuner, der har været i god tid 
og uddannede deres medarbejdere inden ferien. 


